

Економічний розвиток регіонів:
анотований бібліографічний список

2025. – Вип. 12. - 28 с.

<http://nplu.org/article.php?id=423&subject=3>

Буковина

Див.: 6

Волинь

1. **Волинь – серед лідерів за темпами залучення інвестицій завдяки спрощеній процедурі зміни цільового призначення землі** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Волинській області підбили підсумки впровадження механізму швидкої зміни цільового призначення земельних ділянок із сільськогосподарського призначення для потреб промисловості та енергетики. Під час онлайн-наради 2 грудня відбулося обговорення результатів застосування Закону України № 3563-IX, який є складовою державної політики «Зроблено в Україні» та спрямований на прискорення економічного відновлення. Наголошено, що саме у Волинській області вперше в Україні було видано мотивований висновок за новою процедурою. Спрощений механізм, який раніше займав від одного до трьох років, нині дає можливість здійснити зміну цільового призначення земельної ділянки протягом півтора місяця. Це значно підвищує інвестиційну привабливість краю.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388964>

2. **Діалог влади та бізнесу: у Волинській ОВА обговорили стабільне енергозабезпечення підприємств** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у Волинській ОВА відбувся черговий діалог влади та бізнесу, присвячений системному підходу та впровадженню інноваційних рішень для забезпечення енергетичної безпеки*

підприємств області. Учасники обговорили проблеми, пов'язані з пошкодженнями енергетичної інфраструктури та можливими відключеннями електропостачання, а також шляхи підтримки стабільної роботи підприємств і суб'єктів господарювання. Значну увагу приділили критично важливим об'єктам, пріоритетному електропостачанню, власній генерації та автономній роботі підприємств. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388907>

Дніпропетровщина

Див.: 18, 39

Донеччина

Див.: 20

Закарпаття

Див.: 44

Запоріжжя

Див.: 22

Карпатський регіон

3. **Будівництво ВЕС у Карпатах: Комітет ВР готує жорсткі звернення через порушення екологічних норм** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 12 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до Європейського Союзу готує звернення та законодавчі ініціативи через скандальну ситуацію із забудовою високогір'я Карпат, зокрема — на полонині Руна, проєктами вітрових електростанцій (ВЕС). Про це повідомила народна депутатка та голова Комітету Іванна Климпуш-Цинцадзе в коментарі «Еспресо.Захід». За її словами, народні депутати обурені тим, як Державна інспекція архітектури та містобудування (ДІАМ)*

трактує законодавство, що дозволяє інвесторам обходити важливі екологічні норми. Вказано, що Комітет планує ухвалити ґрунтовне рішення щодо подій навколо полонини Руна та інших гірських масивів, які опинилися під загрозою забудови. Народна обраниця наголосила на категоричній необхідності дотримання законодавства щодо Оцінки впливу на довкілля (ОВД) та додала, що інвестори занадто часто нехтують цим процесом або проводять його суто формально, що є неприпустимим, коли йдеться про унікальні високогірні екосистеми Карпат. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/543994-budivnytstvo-ves-u-karpatakh-komitet-vr-hotuie-zhorstki-zvernennia-cherez-porushennia-ekolohichnykh-norm>

4. **Карпатська інтеграційна ініціатива включена до Пакету підтримки України в Єврокомітеті Регіонів** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2025. – 12 груд. – Електрон. дані. Йдеться про те, що Карпатська інтеграційна ініціатива отримала потужну підтримку на міжнародному рівні, потрапивши до оновленого Пакета підтримки для України за результатами 169-ої Пленарної сесії Європейського комітету регіонів (ЄКР). Вказано, що Платформа «Карпатська ініціатива», започаткована Президентом України Володимиром Зеленським, формує міцний фундамент громад і має на меті позитивно змінити якість життя населення у 8 країнах і 44 регіонах, залучених до транскордонного співробітництва. Зазначено, що це партнерство охоплює держави Карпатського регіону та має на меті розвиток основних галузей: економічної, туристичної, культурної. Текст : <https://wz.lviv.ua/news/544005-karpatska-intehratsiina-initsiatyva-vkliuchena-do-paketu-pidtrymky-ukrainy-v-yevrokomiteti-rehioniv>

5. **Купновицька У. Війна, якої не видно: хто і як нищить Карпати в тилу** [Електронний ресурс] / Уляна Купновицька // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 17 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що повномасштабна війна вплинула на всі сфери життя в Україні і довкілля не стало винятком. Навіть регіони, віддалені від лінії фронту, стикаються з

наслідками воєнного часу. Карпати, які традиційно вважалися найбільш захищеним гірським регіоном, сьогодні дедалі частіше опиняються у центрі екологічних конфліктів. Вказано, що під прикриттям "тилової безпеки" тут активізувалися рубки лісу, інфраструктурні та енергетичні проєкти, що створюють нові екологічні ризики. Про те, чому Карпати більше не є "заповідним тилом", які загрози постали перед гірськими екосистемами та чому війна стала каталізатором цих процесів, повідомив фахівець зі збереження екосистем Громадської організації (ГО) "Екодія" Б. Кученко. Наголошено, що вихід із ситуації природоохоронці бачать у створенні нових заповідних територій, водночас це може стимулювати розвиток сталого туризму в регіоні та наповнення бюджетів місцевих громад без знищення Карпат. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivny/737268-karpati-pid-zagrozoju-yak-viyna-vidkrila-shlyah-do-nishchennya-gir>

6. **Палій Н. Сакральні Карпати: в Івано-Франківську зібралися на форум дослідники і популяризатори історико-культурної спадщини регіону** [Електронний ресурс] / Наталя Палій // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 27 листопада в Івано-Франківську Університет Короля Данила організував III Міжнародний форум «Сакральні Карпати: діалог традиції та новаторства». Під час заходу розглянули питання розвитку сакрального туризму та мистецтва в Карпатському регіоні України, зокрема, на Покутті та Буковині. Розпочався захід із благословення від духовенства Православної церкви України (ПЦУ) та Української Греко-Католицької церкви (УГКЦ). Основною частиною форуму «Сакральні Карпати» стали дві панельні дискусії («Сакральна карта Карпат: між духовністю, культурою і туристичними практиками» та «Мистецький код Покутсько-Буковинського краю»), у межах яких свої тематичні доповіді та презентації представили вчені, митці, дослідники національної спадщини регіону і ті, хто займається її популяризацією, а також – реабілітацією військових. Вітав форум гість з Румунії Vasile Duciș, голова комуни Бістра. Він поділився своїм баченням

спільного в культурі та етносі українців і румунів. Також відзначив, що є хороша співпраця між регіонами, яка постійно поглиблюється. Зокрема, під час форуму підписали меморандум про співпрацю між Університетом Короля Данила та комуною Бістра. У доповідях учасників форуму наголошувалося на важливості збереження народних ремесел і перспективах підтримки художніх промислів на державному рівні; розглядалося питання про відомих покутських просвітителів і роль духовенства в дослідженні, популяризації та розвитку Карпатського краю у другій половині XIX — початку XX ст. У межах форуму представили виставку писанок, які є частиною Музею Писанки, що належить до Коломийського Національного музею народного мистецтва. Текст: https://risu.ua/sakralni-karpati-v-ivano-frankivsku-zibralisya-na-forum-doslidniki-i-populyarizatori-istoriko-kulturnoyi-spadshchini-regionu_n160653

Київ

Див.: 18

Київщина

Див.: 18

Львівщина

7. Бардин Ю. Кількісні та якісні характеристики території Дрогобицького району у задачах планового розвитку [Електронний ресурс] / Юрій Бардин, Степан Тупісь // Архітектур. дослідж. / Нац. ун-т. «Львів. політехніка». — 2025. — Т.11, № 3. — С. 73-83. Проаналізовано просторові диспропорції у Дрогобицькому районі для формування стратегії збалансованого територіального розвитку. За допомогою ГІС-аналізу оцінено щільність населення, транспортну інфраструктуру та розміщення історико-культурних об'єктів, що дозволило визначити потенціал громад і можливості їхньої співпраці. Виявлено просторові дисбаланси, нерівномірний розвиток інфраструктури та слабкі транспортні зв'язки між центром і периферією. Показано важливість агломераційних принципів і

роль природних і культурних ресурсів у формуванні туристичних кластерів. Обґрунтовано потребу інтегрованих, громадо-орієнтованих стратегій, а також надано рекомендації для забезпечення збалансованого та ресурсоефективного розвитку територій. Текст: <https://arch-studies.com.ua/web/uploads/pdf/8.pdf>

Див. також: 18

Одещина

Див.: 18

Полтавщина

8. Волкова Г. Паливні брикети із сої і не тільки. Як європейські гранти змінюють життя Пирятинської громади [Електронний ресурс] / Ганна Волкова // Україна молода. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Висвітлено досвід Пирятинської громади Полтавської області із залучення європейських інвестицій та реалізації низки проєктів. Зокрема зазначено, що у громаді з 01.02.2022 по 31.01.2025 реалізовано проєкт "Розбудова ланцюжків доданої вартості у молочному та ягідному кластерах Пирятинської громади", який був спрямований на розширення економічних можливостей молоді та сільських жителів завдяки розвитку місцевого виробництва крафтових, зокрема, молочних та ягідних, продуктів харчування. Окрім того, у Березовій Рудці діє ірландський паб «Shamrock», власниками якого є подружжя Яна та Сергій Ігнатенки, а в селі Повстин успішно розвивається ТОВ "Удай-Агро", де займаються переробкою соєвих бобів і виготовляють із сої олію та шрот для корму для тварин, а з відходів роблять паливні брикети. Наведено коментар міського голови Андрія Сімонова, який наголосив, що місцева влада пишається кожним реалізованим проєктом, адже вони не лише розвивають підприємництво, а й покращують інфраструктуру та формують надходження до бюджету громади. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3988/2006/192497/>

Причорноморський регіон

Див.: 20

Сумщина

Див.: 20, 39

Харківщина

Див.: 39

Херсонщина

Див.: 20, 22

Чернігівщина

9. На Чернігівщині зареєстрували індустриальний парк «НОСІВСЬКІ ГОСПОДАРСТВА» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 13 груд. [№ 492]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Кабінет Міністрів України (КМ України) ухвалив рішення про включення індустриального парку «НОСІВСЬКІ ГОСПОДАРСТВА» до Реєстру індустриальних (промислових) парків. Зазначено, що новий парк створено строком на 30 років на території міста Носівка Ніжинського району. Ініціатором його створення є Носівська міська рада. Загальна площа індустриального парку - 14,1651 гектара. Реалізація проєкту передбачає створення близько 700 нових робочих місць у галузі переробної промисловості. Для розвитку території планується залучити майже 716 млн грн із різних джерел. Відповідно до концепції, фінансування розвитку індустриального парку передбачає використання власних інвестицій ініціатора, коштів керуючої компанії, державних стимулів, приватного капіталу, інвестицій майбутніх учасників та інших суб'єктів. Носівська міська рада планує спрямувати 0,5 млн грн власних коштів для старту його роботи. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389221>

Див. також: 20, 22

Загалом по Україні

10. **Бережна Д. Через екомито СВАМ Україна може повністю втратити європейські ринки збуту, – Метінвест** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 23 груд. — Електрон. дані. Як заявив керівник Проєктного офісу генерального директора Групи Метінвест О. Водовіз під час конференції "Україна та світ попереду 2026", запровадження механізму транскордонного вуглецевого коригування (СВАМ) у Європейському Союзі (ЄС) може стати одним із найсерйозніших ударів по українській промисловості у 2026 р. Він підкреслив, що війна радикально змінила можливості української промисловості. Зазначено, що Метінвест, який до 2022 р. був найбільшим приватним інвестором країни та щороку вкладав 1 млрд доларів у модернізацію виробництва, сьогодні працює в режимі виживання. Компанія втратила підприємства в Маріуполі, а кількість працівників скоротилася зі 120 тис. до 50 тис. Через лави Збройних сил України (ЗСУ) пройшли понад 11 тис. співробітників групи. На цьому тлі ключову загрозу для експорту та економіки становить екологічне мито СВАМ, яке має запрацювати для України вже з 2026 р. Вказано, що цей механізм зобов'язує імпортерів сталі та інших енергоємних товарів сплачувати додатковий вуглецевий податок залежно від рівня викидів. Для української металургії це означає додаткові витрати у розмірі 50 – 100 євро на кожну тонну сталі – тобто, фактично втрату конкурентоспроможності на європейському ринку, який є основним для України. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/738011-cherez-ekomito-svam-ukrajina-mozhe-povnistyu-vtratiti-yevropeyski-rinki-zbutu-metinvest>

11. **Готується до реєстрації новий законопроект, спрямований на залучення інвестицій в економіку України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку за ініціативи голови підкомітету з питань взаємодії держави і бізнесу та інвестицій Ігоря Марчука відбулося обговорення нової законодавчої ініціативи про зони

розвитку туризму та рекреації, спрямованої на залучення інвестицій в економіку України. Народний депутат наголосив, що Україна дивовижна і її унікальні ландшафти, сприятливий клімат, природна, історична та культурна спадщина — це не лише краса, а й величезні можливості для соціально-економічного зростання. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/388977>

12. **Делегація Комітету Верховної Ради України з питань екологічної політики та природокористування відвідала Парламент Швеції – Риксдаг** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що в межах офіційного візиту до Королівства Швеція делегація Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань екологічної політики та природокористування відвідала парламент Швеції - Риксдаг, де відбулася зустріч із представниками Комітету з питань довкілля та сільського господарства. Під час зустрічі учасники обговорили питання нормативно-правового регулювання управління відходами та можливості адаптації шведського досвіду для вдосконалення українського законодавства. Українська делегація отримала інформацію про визначення обов'язків виробників у межах системи розширеної відповідальності, механізми контролю за їх виконанням та санкції за порушення, що дозволяє створити передбачуване й ефективне середовище для залучення бізнесу до переробки відходів і розвитку циркулярної економіки. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/38929>

13. **Денисова Д. Податки, ФОПи і бюджет: що стоїть за новою угодою з МВФ і чи є час підготуватися до змін** [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 19 груд. — Електрон. дані. Йдеться про те, що наприкінці 2025 р. Україна перебуває у режимі постійної співпраці з МВФ щодо нової угоди. Війна утримує державні фінанси в стані хронічного дефіциту: у 2026 р. він оцінюється на рівні близько 19,6 % валового внутрішнього продукту (ВВП), або майже

45 млрд доларів на рік. Вказано, що власних ресурсів для покриття цієї нестачі бракує, а доступ до зовнішніх грошей напряму залежить від рішень МВФ. Саме в цій реальності наприкінці листопада Київ і Фонд погодили на рівні персоналу нову 4-річну програму «Extended Fund Facility» обсягом 8,1 - 8,2 млрд доларів: формально вона ще не запущена, адже остаточне рішення має ухвалити рада директорів МВФ на початку наступного року. Однак де-факто програма вже задає межі бюджетної та податкової політики: від правил для ФОП і можливого запровадження податку на додану вартість (ПДВ) для бізнесу з оборотом понад 1 млн грн до логіки формування бюджету на 2026 – 2027 рр. Саме цей період, за словами міністра фінансів Сергія Марченка, має стати перехідним. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/737591-ugoda-z-mvf-i-dolya-reparaciynogo-kreditu-yakim-bude-finansuvannya-2026-zmini-v-podatkah-i-pravilah-dlya-fop>

14. **Доопрацьований законопроект щодо захисту від недобросовісних торгівельних практик рекомендують прийняти за основу** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 16 груд. [№ 493]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що на засіданні 10 грудня 2025 р. Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку розглянув законопроект про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо встановлення сприятливих умов для товаровиробників при реалізації харчових продуктів (реєстр. № 6068) та альтернативні до нього. Норми зазначених законопроектів спрямовані на врегулювання відносин між постачальниками та покупцями харчових продуктів та імплементацію у національне законодавство норм деяких Директив Європейського Парламенту і Ради. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389290>

15. **Економічний розвиток територіально-господарських систем України в умовах сучасних викликів** / [Б. В. Буркинський, О. І. Лайко] ; за наук. ред. О. І. Лайка. – Одеса : ДУ «ІРЕЕД НАНУ», 2025. – 366 с. **Шифр зберігання в Бібліотеці: А841763** У монографії розглянуто механізми,

інструменти, концептуально-методичний базис, заходи і пропозиції щодо забезпечення економічного розвитку територіально-господарських систем обласного, районного та базового рівнів в Україні в умовах повоєнного відродження та євроінтеграції. Представлено економічні та інституціональні рішення ключових завдань регіональної політики.

16. **Комітет з питань економічного розвитку провів слухання щодо тарифної політики державних монополій** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 17 груд. [№ 494]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку відбулися слухання на тему: «Тарифна політика державних монополій АТ «Укрзалізниця» та НЕК «Укренерго». Слухання було організовано на виконання рішення Комітету від 06.11.25 з метою пошуку можливих рішень для врегулювання нагальних проблем, що виникають у зв'язку з підвищенням тарифів. Під час слухань учасники розглянули низку ключових питань, серед яких: фінансова ситуація АТ «Укрзалізниця», експорт металобрухту, необхідність у чіткому розмежуванні функцій пасажирських і вантажних перевезень. Також обговорювали можливі механізми контролю відносин між державними монополіями та суб'єктами господарювання. Особливу увагу приділили питанням стратегічного планування, фінансової реструктуризації та пошуку збалансованих рішень, спрямованих на усунення розриву ліквідності залізничної галузі. Учасники наголосили на необхідності збереження критичної інфраструктури, оптимізації операційних процесів та зміцнення фінансової стабільності державних монополій. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389328>

17. **Кошти на відновлення підуть лише на території, що перебувають під контролем України - Зеленський** [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 24 груд. – Електрон. дані. Висвітлено позицію Президента України Володимира Зеленського щодо розподілу фінансування, отриманого від міжнародних партнерів для

повоєнної відбудови. Президент наголосив, що кошти на відновлення мають бути спрямовані виключно на території, які перебувають під контролем України, що забезпечить право країни самостійно визначати пріоритети реконструкції вільних територій. Такий підхід є важливою складовою узгодженого проєкту базового документа щодо завершення війни, у якому чітко сформульовано відповідну норму для реалізації відбудовних заходів у межах міжнародної співпраці. Окрім цього, у документації передбачено створення пакета глобального розвитку, що включатиме інвестиції у стратегічні галузі економіки та модернізацію інфраструктури в Україні, за підтримки США та інших партнерів. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/4072925-kosti-na-vidnovlenna-pidut-lise-na-teritorii-so-perebuvaut-pid-kontrolem-ukraini-zelenskij.html>

18. **Липчанський М. В Україні за рік закрилось 11 тис. компаній: стали відомі «довгожителі»** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 12 груд. — Електрон. дані. За даними Єдиного державного реєстру, в Україні за 11 місяців 2025 р. закрилось 11 223 компанії. Найбільш життєздатними стали акціонерні товариства - середній вік закритих цьогоріч бізнесів сягнув 28 років та 7 місяців; далі йдуть органи місцевого самоврядування (ОМС) - 27 років 10 місяців і держпідприємства - 26 років 7 місяців. Найменші «строки життя» виявилися у благодійних організацій, обслуговуючих кооперативів і ТОВ. Найвразливішими стали громадські організації - 1498 закрилося. Найчастіше компанії згортались у Києві та на Київщині, на Дніпропетровщині, Львівщині, Одещині. Найдовше протримались підприємства сфери освіти - 23 роки 10 місяців, охорони здоров'я - 23 роки 7 місяців, а також ветеринарної діяльності - понад 22 роки. Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/companies/4840525-v-ukraini-za-rik-zakrylos-11-tys-kompanii-staly-vidomi-dovhozhyteli>

19. **Лиса А. В Україні з'явилася почесна відзнака Громада-рятівник** [Електронний ресурс] / Анна Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. –

2025. – 7 груд. — Електрон. дані. Як повідомив у День місцевого самоврядування Президент Володимир Зеленський, в Україні запровадили відзнаку для активних громад, які допомагають фронту, приймають внутрішньо переміщених осіб (ВПО), допомагають запрацювати релокованим бізнесам тощо. Глава держави наголосив, що сьогодні Україна шанує кожна таку активну громаду, всіх лідерів українських громад, «кожне небайдуже українське серце, яке хоче для нашої держави сили і хоче закінчення цієї війни і працює заради цього». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838467-v-ukraini-ziavylasia-pochesna-vidznaka-hromada-riativnyk>

20. Лиса А. Збитки довкіллю від війни перевищили **26 трильйонів** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. За інформацією Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства, загальна сума завданих довкіллю України збитків становить 6,01 трлн грн., що є найбільшими екологічними втратами, зафіксованими в Європі за сучасної історії. Наведено суми збитків за шкоду ґрунтам та атмосферному повітрю, через забруднення та засмічення водних ресурсів, через руйнування територій природно-заповідного фонду. Окреслено найбільш руйнівні випадки: через пожежі, вибухи та токсичні викиди (удар по нафтобазі в с. Крячки Київської області; подібні випадки у Чернігові, Сумській області, Рубіжному та Сєвєродонецьку); внаслідок руйнування водних екосистем (підлив дамби Каховської ГЕС, знищення греблі Оскільського водосховища); на природоохоронних територіях (Смарагдова мережа, Кінбурнська коса, Олешківські піски, Каховське водосховище, Нижній Дніпро, Рамсарські угіддя, Асканія-Нова та Чорноморський біосферний заповідник); забруднення ґрунтів (вплив на якість сільськогосподарської продукції, здоров'я людей і відновлення екосистем). Наголошено, що екологічні наслідки війни відчуває не лише Україна, а й сусідні європейські країни. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/4837871-zbytky-dovkillui-vid-viiny-perevyschyly-6-trylioniv>

21. **Лиса А. Уряд прискорив бронювання працівників бізнесу** [Електронний ресурс] / Анна Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства про те, що Кабінет Міністрів України (КМ України) 08.12.2025 ухвалив зміни до Порядку бронювання військовозобов'язаних, спрямовані на захист кадрового потенціалу підприємств, які працюють в оборонно-промисловому комплексі (ОПК) і забезпечують економічну стійкість країни. Одне з важливих нововведень – можливість бронювати працівників підприємств ОПК строком на 45 календарних днів – період, протягом якого працівник усуває порушення правил військового обліку. Для підприємств, яким підтверджено статус критично важливих, скасовано дію 72-годинного строку для перевірки списків працівників, поданих на бронювання. Тепер рішення ухвалюються швидше, що допомагає оперативно захищати персонал і підтримувати безперервну роботу. Нововведення починають діяти з дати офіційного опублікування постанови КМ України.* Текст:

<https://ua.korrespondent.net/business/4838657-uriad-pryskoryv-bronuivannia-pratsivnykiv-biznesu>

22. **Лиса А. Швеція додатково внесла €63,8 млн на підтримку енергетики України** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 26 груд. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Міністерства енергетики України про те, що шведське агентство з міжнародного розвитку (SIDA) додатково перерахувало до Фонду підтримки енергетики України 63,82 млн євро, і тепер загальний обсяг внесків SIDA до Фонду становить 203,08 млн євро. З них 44,68 млн євро надійшли на окремий спеціальний рахунок для гарантування ядерної безпеки. Як зазначили у Міністерстві, Швеція - другий найбільший донор Фонду після Німеччини, завдяки її допомозі закуплено обладнання для проєкту з розбудови*

розподіленої генерації в одному з найбільш енергодефіцитних регіонів України. Також за кошти SIDA закуплено важливе обладнання для НЕК «Укренерго» й операторів систем розподілу Херсонської, Запорізької та Чернігівської областей. У відомстві запевнили, що за кошти Фонду закуповується обладнання, запасні частини та інші матеріали, необхідні для відновлення та стабілізації роботи енергосистеми України після російських атак. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4843217-shvetsiia-dodatkovovnesla-638-mln-na-pidtrymku-enerhetyky-ukrainy>

23. **Літвин І. Ірландія виділить Україні додаткові 125 мільйонів євро** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. *Як заявив прем'єр-міністр Ірландії Міхал Мартін під час візиту Президента України Володимира Зеленського до країни, Ірландія виділить додаткові 125 млн євро фінансової підтримки, включаючи 100 млн євро на нелетальну військову допомогу, «щоб допомогти Україні щоночі протистояти атакам російських ракет і безпілотників».* Вказано, що 25 млн євро спрямовані на підтримку відновлення та захисту української енергетичної інфраструктури та забезпечення необхідними енергопостачанням. Ці зобов'язання є частиною Дорожньої карти партнерства між Україною та Ірландією до 2030 р.; вони зміцнять двосторонні відносини в низці сфер, включаючи політичну та безпекову співпрацю; підтримку відновлення та реконструкції України; співпрацю в галузі інновацій та освіти; економічну співпрацю та створення Ірландсько-українського економічного форуму; а також культурну співпрацю. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4837209-irlandiia-vydilyt-ukraini-dodatkovii-125-milioniv-yevro>

24. **Літвин І. Комітет Ради підтримав проєкт бюджету-2026** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань бюджету 03.12.2025 схвалив проєкт державного бюджету на 2026 р. для другого читання. Тепер за документ повинні*

проголосувати народні депутати. За словами народного депутата Данила Гетманцева, загалом на розгляд бюджету відведено до 75 хв, більшість часу займе обговорення та ухвалення рішення. Він також акцентував на кількох нових пунктах: підвищенні зарплати вчителів до 36 тис. грн (це мінімальна зарплата без збільшення навантаження на них); рішення щодо частки ПДФО (податок на доходи фізичних осіб), яка залишається в місцевих бюджетах: вона складе 64 % від суми сплаченого податку; ці гроші залишаються у бюджетах громад. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837472-komitet-rady-pidtrymav-proiekt-buidzhetu-2026>

25. **Олексієнко Д. Мільйон українських ФОПів заплатять за новий кредит від МВФ** [Електронний ресурс] / Дмитро Олексієнко // Дзеркало тижня. – 2025. – 2 груд. – Електрон. дані. Йдеться про те, що Україна та МВФ погодили нову чотирирічну програму фінансування на 8,1 млрд доларів, після чого у публічному просторі з'явилися плани реформи спрощеної системи оподаткування. Уряд пропонує зобов'язати ФОПів реєструватися платниками ПДВ (у разі обороту понад 1 млн грн на рік), що фактично потроює податкове навантаження та не враховує галузевих особливостей. Такий підхід може вдарити по понад мільйону підприємців у ключових секторах економіки, призвести до підвищення цін, закриття бізнесів, тінізації та зростання еміграційних настроїв серед висококваліфікованих спеціалістів. Уже зараз кількість ФОПів у деяких сферах скорочується ще до запровадження реформи. Критики наголошують, що тінізація виникає не через низькі податки, а через інституційні проблеми – корупцію, слабе право та непередбачувану регуляторуку. Умови МВФ, на їхню думку, мають ґрунтуватися не на стандартних фіскальних вимогах, а на логіці стратегічних інвестицій у спільну безпеку, з використанням заморожених російських активів. Натомість уряд, здається, обирає найпростіший шлях – підвищення податків для малого бізнесу, уникаючи структурних змін, які могли б дати

бюджету значно більше. Текст: <https://zn.ua/ukr/reforms/miljon-ukrajinskikh-fopiv-zaplatjat-za-novij-kredit-vid-mvf.html>

26. **Паращій О. Дорогий кредитор. Чи так уже вигідна Україні нова програма МВФ** [Електронний ресурс] / Олександр Паращій // Дзеркало тижня. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. *Проаналізовано умови нової чотирирічної програми МВФ для України та поставлено під сумнів її реальну корисність для держави. Автор доводить, що обрана програма EFF не відповідає унікальним викликам України, адже була створена для країн із внутрішніми структурними проблемами, тоді як ключова причина фінансових труднощів України — російська війна. Підкреслено, що кредити МВФ стали значно дорожчими: ставка понад 6 % виглядає необґрунтовано високою на тлі міждержавних позик під 0 – 1,5%. Фонд фактично позичає Україні 8,4 млрд доларів, тоді як за цей же період забере близько 9,4 млрд у вигляді виплат за раніше отриманими кредитами та відсотками. Це робить програму фінансово невигідною та не адаптованою до українських потреб.* Текст: <https://zn.ua/ukr/macroeconomics/dorohij-kreditor-chi-tak-uzhe-vihidna-ukrajini-nova-prohrama-mvf.html>

27. **Самаєва Ю. Примарні вибори перемогли реальну війну, або Чого ви не хотіли б знати про держбюджет-2026** [Електронний ресурс] / Юлія Самаєва // Дзеркало тижня. – 2025. – 4 груд. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Український держбюджет-2026 демонструє неготовність держави відповідально фінансувати власну оборону, адже воєнні видатки, скориговані на інфляцію, суттєво скорочуються. Натомість уряд закладає мільярди на популістичні програми, які не мають жодного стосунку до виживання країни у війні. Це створює катастрофічно негативний сигнал зовнішнім партнерам, які й так покривають половину наших потреб і бачать у нас позичальника, що витрачає гроші на другорядне. Через це Україна ризикує залишитися без критичного фінансування — як кредитного, так і грантового — і опинитися в ситуації дефіциту понад 20 млрд доларів. Усе це посилюється політичною кризою та падінням довіри до Президента,*

чия орієнтація на можливі вибори лише поглиблює бюджетну безвідповідальність. Тож країна рухається до фінансової та військової прірви, якщо бюджетна політика не буде негайно переосмислена. Текст: <https://zn.ua/ukr/macroeconomics/primarni-vibori-peremohli-realnu-vijnu-abo-choho-vi-ne-khotili-b-znati-pro-derzhbjudzhhet-2026.html>

28. **Синицін М. Для ФОПів є дві новини — хороша і погана: про що йдеться** [Електронний ресурс] / Микита Синицін // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 26 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що однією з вимог Міжнародного валютного фонду (МВФ) для продовження програми фінансування України стало запровадження податку на додану вартість (ПДВ) для малого бізнесу на єдиному податку. Так принаймні пояснюють його введення для ФОП із оборотом понад 1 млн грн на рік із 2027 р. Як повідомили в Міністерстві фінансів України, розпочато роботу над розробкою впровадження механізму автоматичного оподаткування ПДВ тих ФОП, які під нього підпадають. Для цього відбулася робоча зустріч заступниці міністра фінансів України С. Воробей та народного депутата, голови підкомітету Верховної Ради України (ВР України) з питань взаємодії держави та бізнесу І. Марчука. Однак уже в січні 2026 р. ФОП можуть отримати і хорошу новину — можуть продовжити мораторій на обов'язок ФОП 1-ої групи здійснювати операції через платіжні термінали. Як повідомив народний депутат України Д. Гетманцев, проєктом Постанови Кабінету Міністрів України (КМ України) пропонується відтермінувати впровадження цієї вимоги на термін — через 3 місяці з дня закінчення дії воєнного стану. На думку політика, до нового року КМ України встигне ухвалити проєкт. Текст: <https://fakty.ua/464968-dlya-fopov-est-dve-novosti-horoshaya-i-plohaya-o-chem-idet-rech>

29. **Слуцький Б. Шатдаун по-українськи?** [Електронний ресурс] / Богдан Слуцький // Дзеркало тижня. – 2025. – 3 груд. – Електрон. дані. Пояснено, що в Україні не може статися шатдаун у американському розумінні, адже в нас діє бюджетний режим «1/12», який автоматично

продовжує фінансування на рівні попереднього року. Водночас затримка з ухваленням Бюджету-2026 є серйозною проблемою, бо держава воює й половина бюджету залежить від міжнародної допомоги. Для запуску нової програми МВФ, яка є ключем до всієї іншої зовнішньої підтримки, потрібно ухвалити бюджет. Якщо документ не ухвалять, МВФ не зможе відкрити програму, а партнери – виділити кошти. У результаті під загрозою опиняться фінансування держави, соціальні виплати та макростабільність. Текст: <https://zn.ua/ukr/finances/shatdaun-po-ukrajinski.html>

30. **Смірнов В. Приховані пастки 90 мільярдів: які ризики для України несе рятівний кредит від ЄС** [Електронний ресурс] / Владислав Смірнов // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 24 груд. — Електрон. дані. На думку автора статті — підприємця, громадського діяча, кредит на 90 млрд євро від ЄС — це "киснева подушка", без якої вже навесні 2026 р. Україна просто задихнулася б. Водночас він бачить її також в образі "боргової ями". Детально розглянуто всі приховані ризики, пастки та наслідки такого кредиту — від економічних показників і політичних умов до соціальних потрясінь та історичних аналогій. За його словами, найбільша інтрига — умови повернення цього боргу. Наголошено, що фактично Брюссель "заморозив" проблему: Україна отримує кошти зараз, але якщо РФ і надалі не платитиме, то борг нікуди не дінеться; його доведеться або нескінченно рефінансувати (перекладати з року в рік), або врешті-решт погасити коштом платників податків ЄС. Та чи гарантує хтось, що через 10 – 15 років у європейців буде політична воля списати цей борг як допомогу? Відповідь відкрита. За песимістичного сценарію Україна таки залишиться винна 90 млрд євро і доведеться віддавати їх із майбутніх бюджетів, вже після війни, ціною нових скорочень і податків. Такий собі "борг на виріст", закладений під наше майбутнє. Текст: <https://focus.ua/uk/opinions/738008-kisneva-podushka-abo-borgova-yama-yaki-prihovani-riziki-nese-90-milyardniy-kredit-vid-yes>

31. **Ткачук С. Нові правила для ФОПів: хто заробляє понад 1 млн грн, сплачуватиме 20 % ПДВ, — законопроект** [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 18 груд. — Електрон. дані. *Повідомлено, що з 01.01.2027 підприємці — платники єдиного податку з доходом понад 1 млн грн будуть зобов'язані реєструватися як платники ПДВ та сплачувати 20 % податку. Законопроект також встановлює правила зміни ставки єдиного податку та визначає винятки для електронних резидентів. У пояснювальній записці до законопроекту зазначено, що його мета полягає у створенні рівних умов для ведення бізнесу та збільшенні надходжень до державного бюджету. Вказано, що запровадження обов'язкового ПДВ для платників єдиного податку має на меті зробити нелегальний обіг товарів економічно невигідним і створити рівні умови для легальних виробників та імпортерів. Очікується, що це дозволить додатково залучити до державного бюджету близько 40,1 млрд грн у 2027 р.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/737464-pdv-dlya-fopiv-vid-1-mln-grn-shcho-zminitsya-z-2027-roku-vsi-podrobici-zakonoprojektu>

32. **Трансформація туристично-рекреаційної сфери в Україні: виклики війни, глобальні зміни та інноваційні рішення** / [Г. В. Машіка та ін.] ; за заг. ред. Г. В. Машіки, Н. Ф. Габчак ; М-во освіти і науки України, ДВНЗ «Ужгор. нац. ун-т». — Ужгород : Говерла, 2025. — 358 с. : іл., табл. **Шифр зберігання в Бібліотеці: БЗ77419** У монографії детально розглянуто наслідки воєнних дій для туристично-рекреаційної сфери України. Проаналізовано зміни, спричинені глобальними трендами, такими як зміна клімату, цифровізація та вплив пандемії COVID-19. Важливе місце відведено інноваційним підходам до відновлення та розвитку галузі, що ґрунтуються на досвіді інших країн і сучасних тенденціях у сфері сталого туризму. Надано практичні рекомендації щодо адаптації туристично-рекреаційної сфери України до нових реалій.

33. **Україна завершує жнива 2025: зібрано понад 52 млн тонн зернових та олійних культур** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату

Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. *Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики, попри воєнний стан і постійні ворожі обстріли, українські аграрії кожного дня працюють для забезпечення продовольчої безпеки. За даними Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства, станом на 28 листопада в Україні вже зібрано 52 580,7 тис. тонн зернових культур на площі 10 420,1 тис. га. Обмолочено 89 % площ, засіяних цими культурами.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388916>

34. **Україна отримала від ЄС та ФАО обладнання для наукових досліджень у рибному господарстві** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 19 груд. [№ 496]. – Електрон. дані. *Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики, продовольча та сільськогосподарська організація ООН (ФАО) за фінансової підтримки Європейського Союзу передала Інституту рибного господарства, екології моря та океанографії України комплект сучасної техніки й наукового обладнання вартістю 135 744 доларів США, яке дасть змогу проводити сучасні дослідження на борту суден, зміцнить управління рибним господарством на основі фактичних даних і сприятиме наближенню України до стандартів ЄС. Зазначено, що навіть в умовах війни Україна залишається відданою розбудові сучасного та стійкого сектора рибного господарства, що ґрунтується на науці, прозорому врядуванні та відповідальному використанні водних ресурсів. Зміцнення спроможності наших науково-дослідних установ є надзвичайно важливим для забезпечення того, щоб політичні рішення ґрунтувалися на достовірних даних, а реформи у сфері рибного господарства популяризувались відповідно до стратегічних пріоритетів України.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389407>

35. **Хаджирадєва В. Економічні підсумки року** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. –

24 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що на кінець 2025 р. економічна ситуація в Україні характеризується помірним зростанням. Зокрема реальне зростання ВВП очікується на рівні близько 2 %, що нижче за попередні та пояснюється дефіцитом електроенергії та робочої сили на ринку праці. Станом на 01.12.2025 Міжнародні резерви України не лише не скоротилися, а й сягнули історичного максимуму за всі часи незалежності (понад 54,7 млрд доларів). Зовнішня торгівля України продемонструвала високу адаптивність до складних безпекових умов, що дозволило загальному товарообігу за перші 10 місяців року перетнути позначку у 100 млрд доларів. Структура експорту залишається орієнтованою на аграрний сектор, який приніс понад 18 млрд доларів доходу. Вказано на зростання державного боргу України, що, за словами голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Данила Гетманцева, є очікуваним наслідком залучення масштабного зовнішнього фінансування для покриття дефіциту бюджету в умовах війни, натомість, завдяки пільговим умовам кредитування від міжнародних партнерів, ризики для фінансової стабільності залишаються контрольованими. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4842818-ekonomichni-pidsumky-roku>

36. **Хаджирадєва В. МВФ вимагає від України введення нових податків** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Україна та Міжнародний валютний фонд успішно завершили переговори щодо нової програми макрофінансової допомоги на рівні персоналу. У випадку остаточного затвердження всіх умов, це фінансування забезпечить надходження до українського бюджету 8,1 млрд доларів протягом 2026 – 2029 рр. Як наголосила прем'єр-міністерка України Юлія Свириденко, програма допоможе профінансувати критичні видатки, зберегти макрофінансову стабільність і залучити додаткову зовнішню підтримку. За словами голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань бюджету Роксолани Підласи, «це менше, ніж ми очікували і ніж нам

потрібно, але програма з МВФ - ключ до отримання фінансування від інших партнерів, зокрема й репараційного кредиту». Розглянуто ключові вимоги МВФ для продовження фінансової програми: запровадження оподаткування доходів, отриманих через цифрові платформи, («податок на OLX»); перегляд пільги, яка наразі звільняє громадян від сплати ПДВ і мита за імпортовані посилки вартістю до 150 євро; перегляд спрощеної системи оподаткування; збереження 5 % військового збору після закінчення війни. Наведено коментарі народного депутата України Ярослава Железняка щодо можливих наслідків нововведень. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/articles/4836845-mvf-vymahaie-vid-ukrainy-vvedennia-novykh-podatki>

37. **Хаджирадєва В. Чому Україна не планує перейти на євро відразу після вступу до ЄС** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. Вказано, що згідно з офіційною заявою Національного банку України (НБУ), перехід на євро можливий лише після виконання економічних критеріїв конвергенції, що включають стабільність інфляції, контроль бюджетного дефіциту й узгодження з Європейським Центральним Банком (ЄЦБ). Питання переходу на євро в короткостроковій перспективі не стоїть: процес є тривалим і не відбудеться до 2030 р.; у короткостроковій перспективі можливе лише посилення ролі євро у валютних і фінансових операціях, але гривня залишатиметься основною валютою для населення та бізнесу. Наразі НБУ досліджує досвід інших країн, зокрема Молдови, яка здійснила такий перехід. Голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Данило Гетманцев підтримав плани НБУ щодо переорієнтації на євро як основну валюту та наголосив на необхідності готуватися до посилення ролі євро в українській економіці, адже ЄС став найбільшим торговельним партнером України. Розглянуто: причини, через які шість країн ЄС (Чехія, Данія, Угорщина, Польща, Румунія, Швеція) досі не запровадили євро; особливості переходу на євро Болгарії;

переваги та недоліки переходу країн ЄС на євро. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4838993-chomu-ukraina-ne-planuie-pereity-na-yevro-vidrazu-pislia-vstupu-do-yes>

38. Члени Комітету з питань економічного розвитку взяли участь у координаційній зустрічі з представниками лісової, деревообробної та меблевої галузей [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 19 груд. [№ 496]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 17 грудня 2025 р., в межах діяльності Робочої групи з питань формування та реалізації державної політики в лісовій, деревообробній та меблевій галузях України, створеної при Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку, відбулася спільна координаційна нарада під головуванням Прем'єр-міністра України Юлії Свириденко з представниками цих галузей. Зазначено, що під час наради обговорили стан виконання лісової реформи, зокрема функціонування лісової, деревообробної та меблевої галузей в 2025 р. та плани на 2026 р. Було наголошено, що сектор є стратегічно важливим для економіки – йдеться не про експорт сировини, а про глибоку переробку, робочі місця та експорт продукції з високою доданою вартістю. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389404>*

39. Шевчук А. В Україні будуть по-новому оголошувати повітряні тривоги [Електронний ресурс] / А. Шевчук // *Korrespondent.net* : [вебсайт]. – 2025. – 15 груд. — Електрон. дані. *Як повідомила Прем'єр-міністр Юлія Свириденко у Телеграм, ДСНС разом із Повітряними силами та обласними військовими адміністраціями (ОВА) запровадили по всій Україні (крім Донецької та Луганської областей) порайонне оповіщення повітряних тривог. За її словами, це допоможе скоротити тривалість тривоги у тих громадах, де в конкретний момент немає реальної загрози, про що давно просили бізнес і місцеві громади, щоб підприємства могли працювати без простоїв. На першому етапі система пройшла тестування у 13 регіонах, а тепер вона розширена на всі області; особливо відчутно*

скорочення тривалості тривоги у прифронтових і центральних регіонах, зокрема у Дніпропетровській, Сумській і Харківській областях. Прем'єрка додала, що це дає змогу критичній інфраструктурі та бізнесу працювати стабільніше й підтримувати економічну активність у регіонах. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4840532-v-ukraini-budut-po-novomu-oholoshuvaty-povitriani-tryvohy>

40. **Шевчук А. Зеленський назвав всі 20 пунктів мирного плану** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 24 груд. — Електрон. дані. *Наведено 20 пунктів проєкту базового документа між Україною, США, РФ та Європою про закінчення війни, які Президент Володимир Зеленський розкрив під час спілкування з журналістами. За його словами, в них містяться посилання на інші можливі документи (тристоронній - про гарантії безпеки - Україна, США і Європа; двосторонній - гарантії безпеки для України від США; дорожня карта процвітання України - пропрацьована зі США, про відновлення та економічний розвиток до 2040 р.). Серед пунктів - беззаперечна угода про ненапад між РФ та Україною; Україна отримає міцні гарантії безпеки; чисельність ЗСУ - на рівні 800 тис. у мирний час; США, НАТО й Європа нададуть Україні гарантії безпеки за прикладом ст. 5 НАТО, якщо РФ вторгнеться в Україну; Україна стане членом ЄС і отримає короткостроковий привілейований доступ до ринку Європи; буде створено кілька фондів із метою залучення 800 млрд доларів для вирішення питань відновлення; без'ядерний статус України; обмін військовополонених усіх на всіх, повернення цивільних заручників, включаючи дітей і політв'язнів; вирішення проблем і страждань жертв конфлікту тощо. Наведено коментарі В. Зеленського щодо найскладнішого пункту - про території: викладено пропозицію США та позицію України.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4842768-zelenskyi-nazvav-vsi-20-punktiv-myrnoho-planu>

41. **Шевчук А. Зеленський підписав закон про створення поштового банку** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 24 груд. — Електрон. дані. *За повідомленням голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Данила Гетманцева, Президент Володимир Зеленський підписав закон про запровадження нового виду банку - банку фінансової інклюзії, що працюватиме на підставі обмеженої банківської ліцензії і головним завданням якого є обслуговування клієнтів, які наразі не мають стійкого доступу до отримання фінансових послуг (громадяни України і мікропідприємства у районах, наближених до зони бойових дій, на звільнених територіях, а також соціально вразливих груп населення). Банк надаватиме банківські та інші фінансові послуги фізичним особам, суб'єктам господарювання, громадським і благодійним організаціям, а також органам державної влади (ОДВ) та органам місцевого самоврядування (ОМС). Депутат зазначив, що в отриманні обмеженої банківської ліцензії можуть бути зацікавлені банки, поштові оператори, великі роздрібні мережі, мережі АЗС та інші компанії, які вже мають досвід обслуговування значної кількості клієнтів і розгалужену мережу.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/business/financial/4842824-zelenskyi-pidpysav-zakon-pro-stvorennia-poshtovoho-banku>

42. **Шевчук А. Рада ЄС схвалила 2,3 млрд євро для України** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 11 груд. — Електрон. дані. *Вказано, що Рада Європейського Союзу (ЄС) ухвалила рішення про виділення Україні траншу у розмірі 2,3 млрд євро в межах програми «Ukraine Facility» за результатами III кварталу 2025 р. Зазначено, що III квартал став одним із найскладніших для України у реалізації програми, бо включав низку комплексних і системних реформ. Попри це, Україна виконала 8 із 10 індикаторів. У III кварталі реалізовано важливі кроки, спрямовані на управління державними фінансами, зелений перехід та охорону довкілля, оптимізацію бізнес-середовища, фінансових*

ринків і судової системи. Зокрема, це кроки у таких сферах реформ: удосконалення управління державними інвестиціями; кліматична політика; розбудова циркулярної економіки; гармонізація законодавства та стандартів із ЄС; зниження державної частки у банківському секторі; покращання планування та забезпечення оптимальних умов для залучення стратегічних інвесторів; посилення підзвітності, доброчесності та професіоналізму судової влади. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/business/economics/4839802-rada-yes-skhvalyla-23-mlrd-yevro-dlia-ukrainy>

43. **Шевчук А. Україна на 50 % забезпечує ЗСУ власною зброєю – Свириденко** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 26 груд. — Електрон. дані. *Як зазначила, відповідаючи журналістам, прем'єр-міністерка Юлія Свириденко, станом на сьогодні понад 50 % озброєння в українському війську саме українського виробництва. За її словами, якщо взяти всі наші видатки на закупівлю зброї та техніки, то у 2025 р. понад 75 % коштів було спрямовано на закупівлю саме в українських виробників. Глава уряду додала, що одне із завдань на 2026 р. – подальше нарощування частки української зброї на фронті та підвищення спроможності України самостійно забезпечувати свою оборону. Прем'єрка висловила подяку всім українським виробникам зброї, адже вони постійно перебувають на контакті з військовими, постійно працюють над тим, щоб збільшити виробничі можливості та підвищити ефективність за рахунок адаптації до нових умов на полі бою.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4843252-ukraina-na-50-zabezpechuie-zsu-vlasnoui-zbroieui-svyrydenko>

44. **Щодо вдосконалення правового регулювання надрокористування та забезпечення гарантій інвесторам** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 25 груд. [№ 500]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у форматі відеоконференції відбулося засідання Комітету Верховної Ради*

України (ВР України) з питань екологічної політики та природокористування, на якому було розглянуто законопроект про внесення змін до Кодексу України про надра щодо вдосконалення правового регулювання надрокористування та забезпечення гарантій інвесторам (реєстр. № 14249), внесений народним депутатом України Бондаренком О. В. та іншими народними депутатами України. Крім того, було розглянуто Рішення Комітету ВР України з питань інтеграції України до Європейського Союзу та Комітету ВР України з питань екологічної політики та природокористування щодо особливостей реалізації великих інвестиційних проєктів, зокрема, будівництва вітропарків у Закарпатській області, прийняте на виїзному засіданні у м. Ужгород 8 листопада 2025 р.
Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389548>

Зарубіжний досвід

Див.: 12

**Підготовлено Відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого**

Відповідальний за випуск Н. Я. Зайченко

29 грудня 2025 р.